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EAJ, EA, Aralar, EB, Alternatiba gon-
bidatuak izan zarete alderdi berriaren
aurkezpenera. Zer inpresio jaso duzu
alderdi abertzaleetako kideen artean?  
EAJ eta Aralar beldur dira sortzen
ari den egoera politiko berriaren
aurrean. EAk hartutako konpromi-
soarekin, eta ezker abertzaleak guk
jarritako baldintzak beteko ote
dituen zalantza daukate. Guk garbi
daukagu ezker abertzalea baldin-
tzak betetzen ari dela. 

Nola ikusten duzu abertzaleen espa-
rru politikoa geroari begira?
Litekeena da abertzaletasunaren
esparruan bi aukera gauzatzea: zen-
tro-eskuina batean, EAJ buru dela;
eta beste batean, ezker-sozialdemo-
kraziarena. EAk badaki zein den
bere esparrua. Aralarrek ordea,
zalantzak dauzka kokatzeko. EAJre-
kin akordioak ditu, Nafarroan adibi-
dez. Aralarrek gogoeta sakona egin
beharko luke bere burua kokatzeko.  

Bada, esaterako, EAren eta ezker aber-
tzalearen Lortu arte akordioa ezkertiar
izatetik urrun dela dio Aralarrek.    
Eta guk diogu, EAJk eta Aralarrek,
NaBain egoteko akordio indepen-
dentistak bertan behera uztea exiji-
tzen digutela. Eta Aralarrek ez diola
EAJri exijitzen PSOErekin dituen
akordioak bertan behera uztea: hala
nola pentsioen eta lan erreformak.
Aralarrek bizi dituen zorabioak
zuzendu behar ditu lehenbailehen. 

Tafalla, 1976. Filosofian lizentziatua EHUn. Nafarroako Eusko Alkartasuneko (EA)
lehendakaria eta parlamentaria da. Ezker abertzaleak alderdi berriaren estatutuak aurkeztu

dituen egunean solastatu dugu: “Sortutako aurreikuspenak bete dituzte estatutuek” esan digu.   
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«EAJ eta Aralar beldur dira
egoera berriaren aurrean»
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Demagun alderdi berria (Sortu)
legeztatua dela. Nolako egoera poli-
tikoa aurreikusten duzu?  
Batetik, espainiar nazionalismoak
ez luke euskal instituzioen jabetza
izango. Bestetik, egoera berriak
abertzale guztiok bide bateratua
urratzea ahalbidetu beharko luke.

EAJ eta ezker abertzalearen alderdi
berria NaBain elkarrekin ikusten
dituzu?
Bai. Zergatik ez? Gure ustez auke-
ra elektoral guztiek zabalik izan
behar dute. Halere, gakoa ez dago
hor. Gakoa alderdi abertzale guz-
tiok norabide berean politika egite-
ko nahia agertzea da. Ezker aber-
tzalea legala izanez gero, bide
baketsuetatik joanez gero, ez luke
elkarren arteko lanetan oztoporik
izan behar. NaBai, besteak beste,
Aralarrek pauso hori eman zue-
nean sortu zen. Orain, ezker aber-

tzaleak ere pauso hori eman due-
nean zergatik ez?    

ETA amaitu eta berehala, alderdi
abertzale guztiak NaBain biltzea
kimera ote den pentsa liteke. 
Nondik eta nola pentsatzen duzun.
Aldaketa politikoa gauzatu nahi
bada, nafar abertzaleok –gizartea-
ren ehuneko 30 garela kontuan har-
turik– lehen pausoa xede horretan
eman behar dugu. EAk argi du hori
dela helburua Nafarroan, eta alder-
dien arteko lehiak gainditu behar
ditugula boto guztiak aukera berean
jartzeko. Hori ikusten ez duenak ez
du aldaketa politikorako aukera
lehenesten. Pauso hori lehenetsiz
gero, botoen %30 hori norabide
berean eramateko estrategiak
zehaztuko lirateke. EAJ zintzoa
balitz, ez luke inongo trabarik ezarri
behar, baina trabak jartzen ditu eta
guk galdetzen dugu: EAJk aldaketa

politikoa nahi al du? Ezker abertza-
leari betoa jartzea ez al da alderdike-
rietan aritzea? Zergatik kanporatu
nahi du EA NaBaitik?

Zer aldatu da esparru politikoan
NaBai sortu zenetik, orain ezker
abertzalea NaBain egon dadin?  
Ezker abertzaleak bide baketsu eta
demokratikoetatik joateko hartu
duen jarrera. Konpromiso hori
hartu ez balu EAk ez zuen inolako
akordiorik sinatuko. 

Lortu arte eta Euskal Herria ezkerre-
tik akordioak NaBairen kontra doaze-
la diote EAJk eta Aralarrek.  
Bada, oraindik ere ez dute esan zer-
gatik. Bi akordioak bateragarriak
dira NaBairekin, baina Aralarrek eta
EAJk bateraezintasuna darabilte
NaBai kanpo uzteko. Lortu arte ez da
bateragarria NaBairekin, eta EAJk
eta PSOEk dituzten akordioak bai?

Aralarrek dioenez, egoera berrian
lehenik eremu politikoan lehiatu
behar da, hasieran ezker abertzaleak
hobe duela bakarka lehiatzea.    
Hori noiz eta nork esaten duen.
Aintzane Ezenarrori entzun diot
orain gutxi NaBaiko ateak irekita
daudela ezker abertzalearentzat, eta
lehenago Patxi Zabaletari ere bai.
Baina honek diskurtsoa aldatu du
berriki. Batzuek ilargi fasearen ara-
bera aldatzen dituzte diskurtsoak.
Guretzat argi dago: NaBai da
aurreikusten dugun hauteskundee-
tarako aukera bakarra. Eta baldintza
ematen badira, ezker abertzaleak
bat egitea espero dugu. Hori gogoe-
ta bateratu baten ondorioz etorri
behar luke, baina EAJk eta Arala-
rrek ez dute gurekin bilerarik egin
nahi, eta hori oso kezkagarria da

EA NaBain aurkeztuko da? 
EAren aukera NaBai da, bakar-
bakarra. Gure Biltzar Nazionalak
hori ebatzi du, baita Nafarroako
Asanbleak ere. NaBai da aldaketara-
ko eragile politiko nagusia, baita
aldaketa politikoa ekar dezakeen

”Alderdien arteko lehiak gainditu
behar ditugu boto guztiak aukera
berean jartzeko. Hori ikusten ez
duenak ez du aldaketa politikorako
aukera lehenesten”.
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bakarra. NaBai aldaketa gauza-
tzeko sortu zen. 

EAJk, Aralarrek eta independen-
teek, antza denez EA ez dute
NaBain egoki ikusten. 
Beraiek hori diote, baina EAk
ez du hori onartu. NaBaik alder-
di bakoitzaren berezko dinami-
kak errespetatu behar ditu.
Euren jarrera oso kaltegarria da.
EAk eta ezker abertzaleak bide
politiko baketsuetatik indepen-
dentziara bidean akordioak iza-
tea kontrajarriak direlakoan,
lortu ditugun akordioak bertan
behera uzteko eskatzea xantaia
onartezina da. Nafarroako aber-

tzalearen gehiengoak argi dauka
aldaketa politikoa gauzatzeko
ezin dela holako exijentziarik
ezarri. EA koaliziotik at uzteak
aldaketa politikoari uko egiteko
euren nahia agertu du. Nafar
gizarteak ez luke hori ulertuko. 

Ba al dago konponezin hori bide-
ratzeko modurik edota betarik? 
Guk bilera bat eskatu berri
dugu, baina susmoa dugu EAJk
eta Aralarrek adostu dutela gu
koaliziotik kanpo uztea.

Orduan?
Gu azken minutura arte saiatu-
ko gara, hori baita Nafarroan
aldaketa politikoa gauzatzeko
modu bakarra. 

EAk Eusko Legebiltzarrean iraga-
nean izan zuen ordezkari kopuru
bera balu berdin jokatuko luke
ezker abertzalearekiko? EA eta
ezker abertzalea aldenduak izan
dira orain arte. 
Ez nago ados. EAk herri erai-
kuntzaren inguruan idatzitako
txosten guztietan ageri da ezker
abertzalearen helburuekin bat
egiten duela. Orain argitu da zer-
gatik lortu dugun ezker abertza-
lea gure printzipioetara etortzea.

“Batzuek ilargi fasearen
arabera aldatzen

dituzte diskurtsoak.
Guretzat  NaBai da

aukera bakarra”



2011KO OTSAILAREN 20A�40

Hori ikusi nahi ez duenak ez du iku-
siko, noski. Ezker abertzalea mugitu
da eta EAk apustua egin du mugi-
mendu horren bidean, baita mugitu
ere gure herriaren historian pauso
garrantzitsua delako. EA zintzo joka-
tzen ari da bakearen bidean, uneon
alderdi abertzale batek hori lehenetsi
behar du eta daukan guztia eman. 

EA prest dago legez kanpo segi leza-
keen ezker abertzalearen espresioa-
rekin EAEko hauteskundeetan elka-
rrekin joateko?     
EA Euskal Herriaren independen-
tziaren bidean arriskuak hartzeko
prest dago. Egoera hori ematen bada,
EAk aztertuko du zein den bide ego-
kiena pauso sendoak emateko.

Euskal gatazka deitua desagertu
ahala, abertzaleen arteko konponezi-
na azaleratuz doala dirudi.
Baliteke. Nazioarte mailako hainbat
eragileekin jardun dugunean  euskal
arazoak zur eta lur uzten ditu. Hau da,
abertzaleok ez bagara kapaz Euskal

Herriaren aldeko  proiek-
tu bateratua diseinatze-
ko,  ez dugu lortuko
espainiar nazionalismoak
gure herri proiektua
onartzea. Espainolak bi
kontuez elikatu dira
orain arte: ETAren ekin-
tza armatuez batetik;
aitzakia ezin hobea aber-
tzaleen helburuak ozto-
patzeko, batez ere Nafa-
rroan. Bestetik, euskal
abertzaletasunaren ato-
mizazioa dago: EAJ,
Aralar, EA, ezker aber-
tzalea, Hamaikabat...
Hori konpontzen ez
badugu, ez dugu herri
hau aurrera aterako. 

Ez dago lasaitasunik, ez
girorik.
Egia da. Gure herrian
urtero daude hauteskun-
deak: aurten maiatzean.
Datorren urtean mar-
txoan. Hurrengoan
EAEkoak eta gero
Europakoak. Hautes-
kundeek sortzen duten
egoera zail hori gainditu
behar dugu eta horreta-

rako akordio estrategikoak oso
garrantzizkoak dira. Horiek ez dira
hauteskundeei begira soilik egiten.
Horretan EA argi eta fin ari da. 

NaBaiko independenteak hizpide.
Nor izanen da EAren hautagaia Iruñe-
ko Udalean?  
Iruñeko udal zerrendaburua auke-
ratzea EAri dagokio. Uxue Barkos
hautagaia izatea, independente
moduan, proposatu diegu NaBaiko
beste kideei. 

Uxue Barkos ez omen dago ados
EAren estrategiarekin. 
Uxue Barkos independentea da.
Ez dakit norekin dagoen ados,

baina argi daukat independente
gisa beti prest egon dela NaBairen
izenean aurkezteko. Guk argi dau-
kagu, abertzaleon arteko lankide-
tza bultzatu nahi bada, eskuzabal-
tasuna nahitaezkoa dela eta
proiektuen jabetzeari uko egin
behar zaiola. Alderdiek galdera
honi erantzun behar diote: zein da
erabaki egokiena koalizioak zehaz-
ten duen helburu nagusiarekin bat
egiteko? Batzuen galdera ordea,
hauxe da: zer egin behar dut zabal-
du den aukera politikoa nire alder-
diaren alde probesteko? 

EAJ, Aralarrek eta independentek
osatutako NaBaik Uxue Barkos aur-
kezten badu?
Hori ez da NaBai izan inoiz, ezta
izango ere.

(...) 
NaBain EA ez badago, ez dela hau-
tagai izango esan du Uxue Barkosek.  

Independenteak nola ikusten dituzu
oro har?
NaBairen inguruan ez da indepen-
dente mota bakarra bildu. Ez daki-
gu zenbat diren independenteak.
Hainbat independente kargu publi-
ko izateko prest izan dira eta batzuk
hala dira. Independenteak aldian
leku batean kokatzen dira, eta aldian
beste batean. Ezker abertzaleak ez
duela NaBain lekurik esan dute
batzuek, EAJren eta Aralarren posi-
zioekin bat eginez, baina nik daki-
danez, beste batzuek ez dute horre-
kin bat egiten.

Nola baloratzen duzue Hamaikabat
alderdiaren rola uneon?  
Indar sinbolikoa da eta NaBain
independente bezala jokatu nahi
dute. Hori kontraesan izugarri da.
Alderdi bateko kidea bazara, ez zara
independente. Ez dakit nola eusten
dioten aporia horri.

Xabier Agirre jeltzaleak EAren ekar-
pen onena desagertzea litzatekeela
esan du berriki.
Yolanda Barcinari ere gustatuko
litzaioke. n

”Ezker abertzalea mugitu da eta EAk apustu egin du
mugimendua horren bidean, baita gure herriaren
historian pauso garrantzitsua delako mugitu ere”.

“Abertzaleon arteko
lankidetza bultzatu nahi
bada, eskuzabaltasuna

nahitaezkoa da, uko egin
behar zaio proiektuen

jabetzeari”

Alderdi berriaz, 
bake prozesuaz eta NaBaik Nafar
Parlamentuan egindako lanaz.

M a i o r g a  R a m i r e zT E R M O M E T R O A  -


